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زمانی که 
محدودیت 

ارزی در 
کشور وجود 
دارد، دولت 

می تواند 
به سرعت 
انعطاف از 

خود نشان و 
رویه واردات 

خودرو را 
تغییر دهد. 

بر این اساس 
سیاست گذار 

می تواند از 
منابع ارزی و 

ریالی مردم 
داخل و یا 

ج از کشور  خار
استفاده کند

 نحوه پرداخت ارز مسافرتی
به زائران عمره مفرده

۹۵ درصد صاحبان خانه های لوکس 
مالیات نداده اند

بــــانــــک مـــرکـــزی 
ــه ای  ــیـ ــاعـ اطـ در 
ــرد: تأمین  ــام ک اع
ارز  ــت  ــ ــرداخـ ــ پـ و 
)اســــــکــــــنــــــاس( 
مسافرتی به میزان 

۵۰۰ یورو یا معادل آن به سایر ارزها به زائرین عمره مفرده 
با رعایت سایر ضوابط فروش ارز مسافرتی بامانع است. 
براساس مکاتبات این بانک و سازمان حج و زیارت در ارتباط 
با »نحوه تأمین و پرداخت ارز مسافرتی به زائران در ایام 
عمره مفرده«، تأمین و پرداخت ارز )اسکناس( مسافرتی 
به میزان ۵۰۰ یورو یا معادل آن به سایر ارزها به زائران عمره 
مفرده بامانع خواهد بود. در بخش دیگری از این اطاعیه 
آمده است: ضمناً با توجه به  اینکه سازمان حج و زیارت 
ــران حج عمره مفرده را به بانک ملی ایران  فهرست زائ
)به صورت سیستمی یا نامه فیزیکی( اعام می کند، فروش 
ارز مسافرتی زائران حج عمره صرفاً در تطابق با فهرست 
مذکور، بدون ارائه بلیت و گذرنامه در محل شعب بانک 

ملی ایران در داخل شهر امکان پذیر است.

سازمان امور مالیاتی کشور اعام کرد: ۱۳۵ هزار و ۵۰۹ واحد 
مسکونی و باغ ویای گران قیمت مشمول مالیات شدند 
که رقمی بالغ بر چهار هزار و ۴۳۶ میلیارد تومان مالیات 
برای آنها تعیین شده است و تاکنون مالکان نزدیک به 
۶ هزار واحد مسکونی و باغ ویای گران قیمت مالیات 
داده اند، بر این اساس ۹۵ درصد صاحبان خانه های لوکس 
مالیات نداده اند.  آخرین وضعیت اخذ مالیات واحدهای 
مسکونی و باغ ویاهای گران قیمت از بین واحدهای 
مسکونی و باغ ویاهای گران قیمت گزارش شده توسط 
وزارتخانه های راه وشهرسازی، صمت، سازمان ثبت اسناد 
و اماک کشور و شهرداری ها به سازمان امور مالیاتی نشان 
می دهد در مجموع ۱۳۵ هزار و ۵۰۹ واحد مسکونی و باغ 
ویای گران قیمت مشمول مالیات شدند و به مالکان آنها 

از طریق پیامک این موضوع اعام شده است.
تاکنون مالکان پنج هزار و ۹۹۳ واحد مسکونی و باغ ویای 
گران قیمت مشمول، حدود ۹۴ میلیارد تومان مالیات 
پرداخت کرده اند و مابقی نیز در فرآیند وصــول و اجرا 
است که اطاعات لازم در درگاه ملی خدمات الکترونیک 
سازمان بارگذاری شده و از طریق پیامک نیز به مالکان آنها 

اطاع رسانی شده است.

اخبار

گفت وگو

مرجان اسلامی فر
خبرنگار

در مورد واردات خودروی 
جانبازان صحبت های متعددی 
ح شده، در حال حاضر چه  مطر
وضعیتی در این خصوص حاکم 

است؟
آخـــریـــن مـــوضـــوعـــی کـــه در مـــورد 
ح  خودروهای وارداتــی جانبازان مطر
از  بانکی  ضمانت نامه  دادن  شــده، 
بابت دریافت وجهی است که از جانباز 
معزز، دریافت می شود. شرکت ها با 
این موضوع موافق نیستند. با درست 
یا غلط بودن این امر کاری نــدارم اما 
این یکی از نکاتی است که در مورد آن 

صحبت می شود.
ــه در خــصــوص  ــری کـ ــگـ مــبــحــث دیـ
خــودروی جانبازان گفته می شود این 
است که اطاعیه دادنــد و گفتند که 
از 2۱ مهرماه به شرکت های واردکننده 
ــده، مــراجــعــه کــنــیــد. هفته  ــام شـ اعـ
گذشته سازمان توسعه تجارت اعام 
ــه فــرایــنــد واردات  ــرد کــه بـــرای ادامـ ک

خــودروی جانبازان مشمول از طریق 
شرکت های واردکــنــنــده، مقرر شده 
ــت کــه شــرکــت هــای منتخب این  اس
سازمان به صورت تدریجی نسبت به 
فراخوان جانبازان برای عقد قــرارداد 
این  در  نکته  چند  کنند. اما  ــدام  اقـ
ــود دارد کــه یکی از آنها  خصوص وج
نحوه تخصیص و تأمین ارز این عزیزان 
به ازای آن امتیازی اســت که به آنها 
داده شده و هنوز معین نیست. در این 
خصوص مکاتبه ای با رئیس سازمان 
توسعه تجارت انجام شده اســت. در 
خصوص فرایند ثبت سفارش تجمیعی 
تعرفه ای  بخشودگی  بحث  جانبازان، 
که به صــورت گروهی به ایــن عزیزان 
تعلق بگیرد در سامانه توسعه تجارت 
هنوز نیامده است. مبحث دیگر اینکه 
ــن عــزیــزان  شرکت هایی کــه بـــرای ای
می خواهند خــودرو وارد  کنند منابع 
درآمــدی حاصل از این عملیات برای 
نظر  در  کار  حق العمل  عنوان  به  آنها 

مالیاتی  ممیزان  باید  و  شــده  گرفته 
عنوان  به  را  مبالغ  ایــن  کل  آینده  در 
و  ندانند  شرکت ها  درآمـــدی  منابع 
امور  این مسأله ای است که سازمان 
نکرده  تکلیف  تعیین  هنوز  مالیاتی 
از  اســت. همچنین موضوع معافیت 
پرداخت ارزش افزوده این عزیزان هنوز 
در فرایند بخشنامه ای از طرف سازمان 
امور مالیاتی بوده و اعام نشده است.

با توجه به چالش هایی که 
عنوان شد، آیا می توان امیدوار 
بود که جانبازان به خودروهای 

وارداتی دسترسی پیدا کنند؟
این امتیاز حق جانبازان عزیز است و 
باید به آنها اعطا شود و به طور قطع و 
یقین چنین اتفاقی هم خواهد افتاد؛ 
ــن خصوص  تنها مــســألــه ای کــه در ای
وجــود دارد، زمــان اســت. اگر تصمیم 
گیری ها سرعت پیدا کند، جانبازان 
ــر بــه خــودروهــای مدنظر  مــعــزز زودتـ

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو در گفت و گو با »ایران « تأکید کرد

 آغاز واردات خودروی جانبازان
در گرو برخی نهادها

 اجرای تکالیف قانونی سازمان های توسعه تجارت، مالیاتی و غیره
در خصوص گره گشایی از چالش های واردات خودروهای جانبازان تسریع شود

اواخـــر دیمـــاه 1402، دولت مصوب کرد به پـــاس قدردانی 
از ایثاروفـــداکاری جانبـــازان دفـــاع مقـــدس ۵0 درصـــد و 
بالاتـــر، آنهـــا می توانند بـــدون ســـود بازرگانـــی و از طریق 
شـــرکت های معتبر واردکننده خودرو، خـــودروی خارجی 
وارد کشـــور کننـــد. بدیـــن جهـــت جانبـــازان ۵0 درصد با 
ســـقف قیمتی 2۵ هزار یـــورو، جانبـــازان 70 درصد عادی 
با ســـقف قیمتی 30 هـــزار یورو و جانبـــازان 70 درصد ویژه 
بـــا ســـقف قیمتی 3۵ هـــزار یـــورو، امـــکان واردات خودرو 

را دارنـــد.  اگرچـــه بر اســـاس ارزیابی های صـــورت گرفته، 
هنـــوز خودرویی برای جانبازان ثبت ســـفارش نشـــده اما 
صحبت مســـئولان این حـــوزه گواه آن اســـت کـــه بزودی 
این مسیرهموار می شـــود و در نهایت واردات خود رو برای 

جانبـــازان رونـــق می گیرد.
برای شفاف ســـازی مســـأله مذکـــور، گفت و گـــوی »ایران« 
بـــا مهدی دادفـــر دبیرانجمـــن واردکنندگان خـــودرو را در 

ادامـــه می خوانید.

خود دسترسی پیدا خواهند کرد. بر 
این اساس امیدوارم سیاست گذار و 
تصمیم  مسئول  حاکمیتی  نهاد های 
درســت و نهایی را زودتــر اتخاذ کنند 
تــا سرانجام بــا نــزدیــک شــدن بــه یک 
سال از مصوبه قانونی دولت گذشته، 
روند واردات خودروهای جانبازان آغاز 
ــرای تکالیف  شــود. بر ایــن اســاس اج
تجارت،  توسعه  سازمان های  قانونی 
مالیاتی و غیره در خصوص گره گشایی 
از چــالــش هــای واردات خــودروهــای 

جانبازان باید تسریع شود.

برای واردات خودروهای 
جانبازان و خودروهای 

صفرکیلومتر، تخصیص ارز 
اهمیت بسزایی دارد. برای 

اینکه مشکل تأمین ارز حل 
شود چه راه حلی را توصیه 

می کنید؟
بنده ۵ الی ۶ سال است که می گویم ارز 
کشور نباید برای واردات خودروهای 
کند.  پیدا  اختصاص  کیلومتر  صفر 
سیاست گذار می تواند در این خصوص 
منعطف باشد. زمانی که محدودیت 
ارزی در کــشــور وجـــود دارد، دولــت 
خود  از  انعطاف  سرعت  به  می تواند 
نشان و رویــه واردات خــودرو را تغییر 

ــن اســـاس سیاست گذار  دهـــد. بــر ای
می تواند از منابع ارزی و ریالی مردم 
داخل و یا خارج از کشور استفاده کند.

در تأمین تمام کالاها می توان از شیوه 
یــاد شــده استفاده کــرد. وقتی فردی 
می گوید که من خودم می توانم منابع 
ارزی کالایی را تأمین کنم، اجازه دهیم 

که فرد چنین کاری را انجام دهد.
ــیــدکــنــنــدگــان خـــارجـــی و  بــنــده تــول
می شناسم  را  ایرانی  تأمین کنندگان 
که می گویند اکنون کالا را خریداری و 
بعد از شش ماه نسبت به تسویه مالی 
اقدام کنید؛ در همین شرایط فعلی. 
اما چنین مزیتی هنوز در سازکار قوانین 
ما تعریف نشده است. تولید کننده ای 
را می شناسم که قطعات خودرواش را 
تولید کننده اصلی به او تحویل داده 
است و او قطعات را نمی تواند به بنادر 
و گمرکات کشور بیاورد چون نتوانسته 
کــارهــای قــانــونــی اش را انــجــام دهــد و 
عماً آن کالا قاچاق محسوب می شود. 
لذا این قطعات خودرو در ابوظبی در 
ــوردن اســت. اینجا هم  حــال خــاک خ
ببیند  که  اســت  منتظر  تولیدکننده 
را ثبت سفارش  آن  چگونه می تواند 

کند و به کارخانه خود ببرد.
ــه  ــم داخـــــلـــــی بــــشــــدت ب ــ ــری ــ ــح ــ ت
تولیدکنندگان آسیب زده است. اگر 

حاصل  ارزی  منابع  منتظر  بخواهیم 
از فروش نفت و گاز باشیم، آزادسازی 
منابع بلوکه شده و یا صادرات غیرنفتی 
باشیم نمی توانید در امر واردات خودرو 
موفق عمل کنید. لذا توصیه می کنیم 
در این خصوص به تــوان مالی مردم 

ایران و خارج از کشور تکیه کنیم.
صحبت  ایــن  برابر  در  برخی ها  شاید 
من بگویند که واردات خودرو در حال 
ــت واردات  انــجــام اســت؛ درســت اس
خودرو انجام می شود اما عدد واردات، 
در مقابل چه میزان تقاضا است؟ قطعاً 
نیاز به خــودروهــای خارجی بیشتر از 
اعــداد ثبت شده فعلی اســت. زمانی 
می توان گفت که واردات قابل قبولی 
ــال ۱۴۰۳  ــاده کــه پــایــان س ــت اتــفــاق اف
بگوییم با استفاده از منابع ارزی خود 
مردم یا تولید کنندگان یا وارد کنندگان 
تخصصی ۱2۰ هزار دستگاه خــودرو به 
صــورت سی  بی  یو و 2۰۰ هــزار خودرو 
ــی دی وارد کشور  ــی ک ــورت س ــه صـ ب
شده است. این اتفاق بیانگر آن است 
ــورت کامل از کــالای  کــه خـــودرو بــه ص
ج شــده و در لیست  ــار ســرمــایــه ای خ
ــرار گرفته اســت؛  کــالاهــای مصرفی ق
تحقق چنین امری زمینه کاهش واقعی 
قیمت خودروها را نیز فراهم خواهد 

کرد.

ایرنا

ــزارش خبری- عنوان کــردن مسائلی  گ
همچون انرژی ارزان، آدرس غلط دادن 
ــرژی را در کشور  اســت و باید اقتصاد ان
اصــاح کنیم. اگــر می خواهیم شدت 
مصرف انرژی مان کاهش یابد، باید در 
همه مسائل به سمت برقی شدن حرکت 

کنیم.
 به گــزارش»ایــران«، عباس علی آبادی 
وزیر نیرو، روز گذشته با بیان این مطلب 
بین المللی  نمایشگاه  و  کنفرانس  در 
بهینه سازی مصرف و بــهــره وری انــرژی 
ایــران گفت: ایــران کشوری است که در 
منابع اولیه انــرژی اعم از تجدیدپذیر و 
تجدیدناپذیر وضعیت خوبی دارد. وی 
افزود: گرچه درآمد نفتی ما سالانه بین 
۵۰ تا ۶۰ میلیارد دلار اســت، اما مصرف 
ــرژی ما نزدیک به 2۰۰ میلیارد دلار در  ان
سال است که نکته مهمی است و باید 
در سیاست های اقتصاد انرژی بازنگری 
و اصاح بنیادین کنیم. در واقع متهم 
اصلی در این زمینه اشتباه و اشکال در 
اقتصاد انرژی است؛ به همین دلیل است 
که صرفه جویی نمی کنیم و هزینه کرد ها 
ــادآور شد: در حوزه  باز نمی گردد. وی ی
ــرای برقی شدن  ــادی ب ــودرو تــاش زی خ
کردیم اما نتوانستیم، اعام می کنم هر 
شرکتی بتواند خودروی برقی بسازد برق 
آن را تأمین خواهیم کــرد. حتی اگر ۱۰۰ 
هزار تاکسی برقی در کشور داشته باشیم 
2۰۰ مگاوات  مصرف بــرق آن به میزان 
خواهد شد، این در حالی است که بیش 
ــزار مــگــاوات نیروگاه در کشور  از ۹۳ ه

داریم.
 

 ۵۰ هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر در مراحل ساخت

علی آبادی، میزان تولید گازوئیل را حدود 
۱۱۰ میلیون لیتر در روز اعام کرد و گفت: 
همچنین ۱۳۰ میلیون لیتر بنزین در روز 
تولید می شود. وی، میزان تولید گاز را 
۷۳۰ میلیون مترمکعب در روز دانست 
و ادامه داد: ۵۵ میلیون لیتر هم مازوت 
تولید مــی شــود. با ایــن حــال از ناترازی 
انــرژی در کشور رنج می بریم. این عضو 

کابینه دولت چهاردهم بر رفتن به سمت 
سهمیه بندی عادلانه انــرژی تأکید کرد. 
وی خاطرنشان کرد: تعرفه ها باید برای 
که  کسانی  و  یابد  افزایش  پرمصرف ها 
بیشتر از الگو مصرف دارند از سایر بازارها 
باید تأمین کنند. وزیر نیرو گفت: این 
وزارتخانه احداث ۵۰ هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر را در برنامه دارد، بر این اساس 
از سرمایه گذاران برای احداث این میزان 
نیروگاه استقبال می کنیم؛ هر مجموعه ای 
تمایل به احداث دارد، وزارت نیرو کمک 

خواهد کرد و تسهیات هم می دهیم.
 

 ۱۰۱ میلیارد دلار هدررفت منابع
عضو کمیسیون انرژی مجلس نیز در این 
همایش عنوان کرد: حدود ۱۰۱ میلیارد دلار 
هدررفت منابع در انرژی داریم، بنابراین 
توجه به بهینه سازی در طول زنجیره تولید 
تا مصرف حائز اهمیت اســت. امسال 
حدود ۱۸ هزار مگاوات ناترازی در حوزه 
برق داشته ایم، در حوزه بنزین نیز حدود 
۱۰ میلیون لیتر در روز طی مقاطعی از سال 
واردات داشته ایم. از همین رو بهینه سازی 
باید در اولویت سیاست کشور قرار گیرد.

مالک شریعتی نیاسر افزود: عدم توجه 
به تنوع بخشی سبد انرژی، رشد فزاینده 
مصرف، محدودیت در افزایش ظرفیت 
و... از جمله علل ناترازی در بخش های 
ــت. بهترین راهکار  مختلف انـــرژی اس
برای رفع این ناترازی ها استفاده مداوم از 
ظرفیت های موجود در بخش خصوصی 

و دولتی است.
 

الزام بهینه سازی
 آرش نجفی، رئیس کمیسیون انرژی اتاق 
بازرگانی ایران در این کنفرانس تصریح 
کرد: مفهوم بهره وری فراتر از این است 
که فقط به فکر صرفه جویی باشیم، بلکه 
موارد مهم دیگری را باید در نظر بگیریم. 
از سوی دیگر نمی توانیم به علت اینکه 
کمبود برق داریم صنعت را متوقف کنیم. 
بنابراین بهترین مسیر برای جلوگیری 
از این فرآیند، بهینه سازی مصرف انرژی 

است.

اقتصاد انرژی، نیازمند اصلاح بنیادین 


